

Curriculum

| | |
|--|--|
| For the full study programme of Subject: | Curriculum for History for Secondary School Teachers (Haupt-/ Realschule; ISCED 2B/ C)/ Fachspezifische Bestimmungen für das Fach Geschichte Lehramt GHR mit dem Schwerpunkt HR (GHR-HR) |
| Country/University | Germany/ North Rhine-Westphalia/ University of Siegen |
| In force since | 01.10.2003 (updated 03.08.2007) |
| Short description (in key words) | * full text in German * abstract in German & English * table of classes in German & English |

ABSTRACT (English)

Students are expected, in general, to obtain both knowledge in historical science and didactics. Part of the requirements are classes based on the expectations set in the curricula for the induction phase as well as the school curricula of North Rhine-Westphalia. Therefore, students are prepared for teaching with a clear focus on what will be useful for them on the job.

Students have to cover at least 42 SWS (21 classes) and obtain 59 ECTS. The curriculum consists of seven modules altogether, three of them forming the basic course, four the main course. It is compulsory for students to pass their basic modules by obtaining 22 ECTS before moving into the main course classes.

In the basic classes, there are two modules focussing on historical science. Module 1 provides three seminars introducing topics within the fields of Ancient, Medieval & Early Modern, and Modern History. Module 2 covers the same epochs in practical seminars. In both modules, students have to either sit an exam, do an oral exam, or write a term paper to obtain additional credit points. The third basic module focuses on history didactics, regional history and either an introduction into social sciences or into geography and its didactics. There is no kind of exam required in M3.

Once all exams are passed and 22 ECTS are obtained, students move on to the main course level, where Module 4 focuses on different aspects in Ancient, Medieval & Early Modern, and Modern History. In one of these three seminars, students are expected to write a term paper. Module 5 is relevant for the Erste Staatsprüfung (First State Examination) and deals with just one aspect, following it through the ages in three seminars in Ancient, Medieval & Early Modern, and Modern History. Students are required to sit an exam on this aspect.

Modules six and seven are focussing on didactics. Module 6 includes seminars on planning history lessons, including regional history into lessons and working fields for historians outside school. Module 7 leads to an exam as part of Erste Staatsprüfung (First State Examination) and consists of three seminars on recent developments of didactics and basic questions of didactics.

Students are required to take part in five days of excursions, either organized as day trips or as longer trips. It is possible to connect an internship with the didactics seminars in the main courses, either organized in a group or individually.

ABSTRACT (German)

Im Allgemeinen wird von den Studenten erwartet, im Rahmen ihres Studiums Kenntnisse in der Fachwissenschaft wie in der Fachdidaktik des Faches Geschichte zu erwerben. Die Kurse sind auf die Lehrpläne sowohl für den Vorbereitungsdienst als auch die Schulen in Nordrhein-Westfalen abgestimmt. Daher werden die Studenten mit dem Ziel ausgebildet, relevante Informationen für das Berufsleben mitzunehmen.

In mindestens 21 Kursen (42 SWS) müssen die Studenten 59 ECTS erwerben. Das Studium sieht insgesamt sieben Module vor, drei davon im Grund-, die weiteren vier im Hauptstudium. Bevor das Hauptstudium begonnen wird, müssen die Studenten das Grundstudium mit mindestens 22 ECTS abschließen.

Im Grundstudium gibt es zwei fachwissenschaftliche Module. Modul 1 besteht aus drei Seminaren in Alter, Mittlerer & Frühneuzeitlicher sowie Neuerer & Neuester Geschichte. In Modul 2 werden die Epochen in Übungen behandelt. In beiden Modulen müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen. Das dritte Grundmodul beschäftigt sich mit Geschichtsdidaktik, Regionalgeschichte und entweder einer Einführung in die Sozialwissenschaften oder in die Geographie und ihre Didaktik. In Modul 3 ist keine Prüfungsleistung vorgesehen.

Sobald alle Prüfungen bestanden sind und 22 ECTS erworben wurden, gilt die Zwischenprüfung als bestanden und die Studenten erreichen das Hauptstudium. In Modul 4 werden epochenspezifische Probleme behandelt in drei Seminaren zu Alter, Mittlerer & Frühneuzeitlicher sowie Neuerer & Neuester Geschichte. In einem der Seminare müssen die Studenten eine Hausarbeit schreiben. Modul 5 ist prüfungsrelevant für die Erste Staatsprüfung. In diesem Längsschnittmodul wird ein Aspekt durch die Epochen in seiner Entwicklung diskutiert und zum Abschluss eine Klausur über diesen Aspekt geschrieben.

Die Module 6 und 7 sind fachdidaktische Module. Modul 6 umfasst ein Seminar zur Unterrichtsplanung, Regionalgeschichte im Geschichtsunterricht und Arbeitsfelder für Historiker. Modul 7 wird mit einem Examen im Rahmen der Ersten Staatsprüfung abgeschlossen und besteht aus drei Seminaren zu neuen Entwicklungen der Fachdidaktik und Grundfragen der Geschichtsdidaktik.

Es wird erwartet, dass die Studenten an fünf Exkursionstagen teilnehmen. Diese Exkursionen können sowohl Eintagesfahrten als auch mehrtägige Veranstaltungen sein. Es ist möglich, ein fachdidaktisches Praktikum zu absolvieren, das entweder individuell oder in der Gruppe durchgeführt werden kann.

TABLE OF CLASSES (English)

Basic Course

| | | | | |
|---|--|-------|--|-------------------|
| 1 | Basics of Historical Science I * Seminar: Ancient History * Seminar: Medieval and Early Modern History * Seminar: Modern History | 6 SWS | For the additional 2 ECTS, students are required to either write an exam or do an oral exam. | 8 ECTS (= 6+2) |
| 2 | Basics of Historical Science II * Practical Seminar: Ancient History * Practical Seminar: Medieval and Early Modern History * Practical Seminar: Modern History | 6 SWS | For the additional 2 ECTS, students are required to either write an exam or do an oral exam. | 8 ECTS (=6+2) |
| 3 | Integrated Module of Basic History Didactics: Didactics of historical learning with a view on social sciences * Seminar: Basics of History Didactics and Historical Science * (Project-)Seminar: (Regional) History and (New) Media * Seminar: Basics of a social | 6 SWS | | 6 ECTS |

| | | | | |
|--|--|--|--|--|
| | science OR Introduction to Geography and its Didactics | | | |
|--|--|--|--|--|

Main Course

| | | | | |
|---|---|-------|--|---------------|
| 4 | Main Science Module * Seminar: Ancient History * Seminar: Medieval and Early Modern History * Seminar: Modern History | 6 SWS | For the additional 2 ECTS, students are required to either write an exam or do an oral exam. | 8 ECTS (=6+2) |
| 5 | Examination-relevant module in historical science (longitudinal study) * Seminar: Ancient History * Seminar: Medieval and Early Modern History * Seminar: Modern History | 6 SWS | The examination for 3 ECTS is about the aspect dealt with in the seminars and its development through the ages. It can be either oral or written. (Note: The exam takes the form of a written essay in general.) | 9 ECTS |
| 6 | Integrated module of didactics: Planning and Trying Out Teaching History * (Project-) Seminar: Planning history lessons in lower secondary school (can be connected to | 6 SWS | | 6 ECTS |

| | | | | |
|---|---|-------|--|------------------|
| | <p>an internship focussing on didactics)</p> <p>* (Project-) Seminar: Planning and Organising Historical Projects I</p> <p>* (Project-) Seminar: Planning and Organising Historical Projects II OR Working Fields for Historians outside School</p> | | | |
| 7 | <p>Integrated exam-relevant module of didactics: Organising and Reflecting Historical Learning</p> <p>* Seminar: Social Sciences and Perspectives connected with Didactics of History</p> <p>* (Project-) Seminar: Basic Questions of History Didactics with a view on social sciences</p> <p>* Seminar: Recent Developments in Central Issues of History</p> | 6 SWS | Students have to write a term paper in one of the seminars (2 ECTS). The exam, either written or oral, on History Didactics is based on all three elements (3 ECTS). (Note: The exam is usually an oral exam of 45 minutes.) | 11 ECTS (=6+2+3) |

| | | | | |
|------------|--|--|---|--------|
| Excursions | | | Five days of excursions are obligatory for all students. They are credited with 3 ECTS. If students went on a longer excursion and attended a seminar to prepare the excursion, this seminar can replace the "(Project-) Seminar on Planning Historical Projects" in M6, if it is not an element of another module. | 3 ECTS |
|------------|--|--|---|--------|

TABLE OF CLASSES (German)

Grundstudium

| | | | | |
|---|---|-------|--|-------------------|
| 1 | Grundlagen der Geschichtswissenschaft I * Seminar: Alte Geschichte * Seminar: Mittelalterliche & Frühneuzeitliche Geschichte * Seminar: Neuere und Neueste Geschichte | 6 SWS | Für die zusätzlichen 2 ECTS müssen die Studenten entweder eine Klausur schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen. | 8 ECTS (= 6+2) |
| 2 | Grundlagen der Geschichtswissenschaft II * Übung: Alte Geschichte * Übung: Mittelalterliche & Frühneuzeitliche Geschichte * Übung: Neuere und Neueste Geschichte | 6 SWS | Für die zusätzlichen 2 ECTS müssen die Studenten entweder eine Klausur schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen. | 8 ECTS (=6+2) |
| 3 | Integriertes fachdidaktisches Basismodul: Didaktik des historischen Lernens mit sozialwissenschaftlicher Perspektive | 6 SWS | | 6 ECTS |

| | | | |
|---|--|--|--|
| <p>* Seminar: Grundlagen der Geschichtsdidaktik und Geschichtswissenschaft</p> <p>* (Projekt-)Seminar: (Regional-) Geschichte und (Neue) Medien</p> <p>* Seminar: Grundlagen einer Sozialwissenschaft ODER Einführung in die Geographie und ihre Didaktik</p> | | | |
|---|--|--|--|

Hauptstudium

| | | | | |
|---|---|-------|---|---------------|
| 4 | <p>Fachwissenschaftliches Aufbaumodul</p> <p>* Seminar: Alte Geschichte</p> <p>* Seminar: Mittelalterliche & Frühneuzeitliche Geschichte</p> <p>* Seminar: Neuere und Neueste Geschichte</p> | 6 SWS | Für die zusätzlichen 2 ECTS müssen die Studenten entweder eine Klausur schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen. | 8 ECTS (=6+2) |
| 5 | <p>Prüfungsrelevantes fachwissenschaftliches Modul:</p> <p>Längsschnittstudie</p> <p>* Seminar: Alte Geschichte</p> <p>* Seminar: Mittelalterliche & Frühneuzeitliche Geschichte</p> <p>* Seminar: Neuere und</p> | 6 SWS | Die Prüfung für 3 ECTS dreht sich um den Aspekt, der in der Längsschnittstudie behandelt wurde. Sie kann entweder schriftlich oder mündlich sein. | 9 ECTS |

| | | | | |
|---|--|-------|---|------------------|
| | Neueste Geschichte | | | |
| 6 | <p>Integriertes Fachdidaktikmodul: Planung und Ausführung von Geschichtsunterricht</p> <p>* (Projekt-) Seminar: Planung von Geschichtsstunden in der Sekundarstufe I (kann mit dem fachdidaktischen Praktikum verbunden werden)</p> <p>* (Projekt-) Seminar: Planung und Organisation von historischen Projekten I</p> <p>* (Projekt-) Seminar: Planung und Organisation von historischen Projekten II ODER Außerschulische Arbeitsfelder für Historiker</p> | 6 SWS | | 6 ECTS |
| 7 | <p>Integriertes fachdidaktisches Prüfungsmodul: Organisation und Reflexion historischen Lernens</p> <p>* Seminar:</p> | 6 SWS | In einem der Seminare müssen die Studenten eine Hausarbeit schreiben (2 ECTS). Die fachdidaktische Prüfung, entweder schriftlich oder mündlich, basiert auf allen drei Modulelementen (3 ECTS). | 11 ECTS (=6+2+3) |

| | | | | |
|-------------|---|--|---|--------|
| | <p>Fachdidaktik der Geschichte in sozialwissenschaftlicher Perspektive</p> <p>* (Projekt-) Seminar: Grundfragen der Geschichtsdidaktik mit sozialwissenschaftlicher Perspektive</p> <p>* Seminar: Neue Entwicklungen in zentralen Fragen der Geschichtsdidaktik</p> | | | |
| Exkursionen | | | <p>Fünf Exkursionstage sind verpflichtend für alle Studenten. Sie werden mit 3 ECTS kreditiert. Falls die Studenten eine mehrtägige Exkursion mit Begleitseminar besuchen, kann das Begleitseminar als „Projektseminar Planung von historischen Projekten“ in M 6 ersetzen, falls es nicht Teil eines anderen Moduls ist.</p> | 3 ECTS |